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Helyben

Tisztelt Házelnök Úr i

Magyarország Alaptörvénye 7 . cikk (2) bekezdése, az Országgy ű lésrő l szóló 2012 . évi XXXVI . törvény
42. § (8) bekezdése és az egyes házszabályi rendelkezésekr ő l szóló 10/2014 . (II . 24 .) OGY határozat
124 . § (1) bekezdése alapján „Miért és meddig késlekedik a Kormány a Budapest, Grassalkovic h
út 3. szám alatti ingatlan kármentesítéséhez és .kártalanítás nyújtásához szükséges forráso k
biztosításával?,,címmel írásbeli választ igénylő kérdést kívánok benyújtani Orbán Viktor miniszterelnö k
úrhoz .

Tisztelt Miniszterelnök Úr !

Mint arról bizonyára Ön is értesült, 2010 nyarán a választókörzetemben (Budapest,-XXIII . Grassalkovic h
út 3 .) található házak alsó szintjén két ízben is vegyi robbanás történt, amelyben két család közvetlenü l
további négy közvetetten volt érintett . A robbanások miatt mindkét házban keletkeztek károk —
repedések. A robbanásokért először a lakókat hibáztatták, de rövidesen kiderült, hogy a telek, amelyr e
a házak épültek, hatalmas mértékben terhelt vegyi szennyezéssel, 200-300-szoros határérték
túllépésekkel . A vizsgálatok során a talajban különböző vegyi anyagokat találtak, köztük a máig ismer t
legmérgezőbb rákkeltő és mutagén dioxinokat, toxikus fémeket (higany), klórfenolokat és PAH-okat, d e
volt még a mintában DDT, atrazin és robbanóanyag is . A mintákban is kimutatott vegyi anyagok eg y
csapadékos időszakot követően, a vízzel keveredve okozták az említett robbanásokat. Kiderült az is ,
hogy nemcsak a talaj, de a házak alapzata, padlózata, a falak, a bútorok, a beépített faanyagok-i s
magukba szívták a mérgeket . A szerves vegyi anyagok (pl, klórfenol) az alapon, falakon keresztül i s
kipárolognak a talajból, beleivódnak mindenbe, ezért sokkal veszélyesebbek, mint pl . a higany . A
dioxinok és a DDT porral- leveg őben terjed .

Évekig éltek ezekben a lakásokban és ebben a környezetben a mit sem sejt ő családok. Gyerekek
játszottak egész nap a kertben, egy olyan talajon, amelyen a szakért ői jelentés szerint a felszínhez
közeli réteg magas koncentrációjú szennyezettsége miatt növényt telepíteni nem lehet . Ezzel együtt
tilos a felszín bárminemű bolygatása, mivel a mérgekkel "direkt kontaktus lép fel érintés és belélegzés



során" . Az egyik gyermeknél azóta kromoszóma aberrációt is megállapítottak, de mind a hat családná l
vannak krónikus betegségek : voltak olyanok, akiknél nem múló b ő rbetegséget, rákos elváltozásokat ,
pánikbetegséget diagnosztizáltak .

A robbanásban közvetlenül érintett 2 családnak azonnal ki kellett költöznie a mérgezett otthonaikból, á m
máig érthetetlen okokból a többi négy családot csak egy év múlva költöztették ki . A szennyezés olya n
mértékű , hogy az ingóságokat ott kellett hagyniuk, mert még azok is súlyosan szennyeződtek a
mérgez ő anyagokkal . A szakértő i vizsgálatok alapján egyértelmű , hogy csak a telek talajának
kitermelésével és elszállításával lehet kármentesíteni a területet . Az épületeket le kell bontani, a
maradványokat veszélyes hulladéklerakóban kell ártalmatlantani .

A sérült lakásokban maradt szennyezett tárgyakat fosztogatók adják tovább gyanútlan vev őknek, a
családok pedig fizetik a halál-házakra felvett kölcsönöket és persze albérletet, vagy egy újabb lakásra
felvett hitel törlesztő részleteit, hogy fedél legyen a fejük felett . Ráadásul még a folyamatos pereskedé s
költségeit is fedezniük kell . Az ügy pedig tovább bolyong a minisztériumok, kormányhivatalok ,
hatóságok, önkormányzat útvesztő iben, emberek életének súlyos veszélyeztetése mellett – ami az ott
lakó szomszédokat illeti - egyúttal kilátástalan jövő t jelentve a már kiköltöztetettek számára .

2010 októbere óta bizonyított tény, hogy az ügy állami felel ősségi körbe tartozik, az elsődleges állam i
kármentesítés elmaradása volt a legnagyobb mulasztás . De hiányosak voltak a vegyianya g
szennyezettségi-feltárások, ezek alapján a magántulajdonost csak részleges és er ősen felületes
kármentesítésre kötelezték, majd azt nem is ellen ő rizték .

A folyamat során az állam már maga is elismerte a felel ősségét, de felháborító módon két éve ne m
születik meg az a kormányhatározat a Földm űvelésügyi Minisztériumnál, amely alapján a családokat
kártalanítanák, a szomszédok biztonságáról gondoskodnának, illetve a területet megtisztítanák . Pedig
ez egy nagyon s ű rűn beépített és lakott terület, ahol éppen ennek a teleknek a szomszédságában adtak
ki egy friss építési engedélyt. Ráadásul a Fazekas Sándor által vezetett Földm űvelésügyi Minisztériu m
az RTL Klubnak még a felelősségét is tagadta az ügyben . Azt nyilatkozták, 2016. december 5-én a
csatorna Híradójában, hogy a családok kártalanítása els ődlegesen nem a Kormány felelőssége. Ez
azonban nem igaz . Mind tudjuk, hogy a Földművelésügyi Minisztériumnál fekszik az ügy . A Herma n
Ottó Intézet főigazgatója, Dr. Mezőszentgyörgyi Dávid tájékoztatta Dr. Szabó Marcel ombudsman ura t
2015 . júliusában, miszerint a kiegészítő tényfeltárás elvégzéséhez a forrás nem állt rendelkezésre, ami t
több ízben jeleztek a Közép-Duna-völgyi Környezetvédelmi, Természetvédelmi és Vízügyi Felügyel őség
részére, továbbá a Vidékfejlesztési illetve a Földm űvelésügyi Minisztérium részére . Mivel az eddig
elvégzett tényfeltáráshoz szükséges pénzügyi forrást 2013-ban kormányhatározat biztosította, ezér t
annak folytatáshoz, valamint a kártérítéshez és kármentesítéshez szükséges forrás biztosításához i s
kormányhatározat szükséges . Az elő terjesztést a Földm űvelésügyi Minisztérium illetékes f őosztálya
tudtommal el is készítette . Mivel azonban pénzügyi forrás azóta sem áll rendelkezésre a további
intézkedésekhez, ezért a családok teljes bizonytalanságban és szorult anyagi helyzetben várják a
megoldást .

A fentiekre tekintette az alábbi kérdésekre várom Miniszterelnök Úr válaszát :

• Mikor és hogyan tervezi megoldani a Kormány ezt a nagyon súlyos problémát ?
• Mikor és hogyan kívánja a Kormány a Grassalkovich u . 3 szám mellett élő lakókat tájékoztatn i

arról, hogy milyen területen élnek, hogy milyen egészségkárosító hatása van a mellettük lév ő
területnek?



• Terveznek olyan talajvizsgálatokat, amelyeket a Grassalkovich u . 3 . szám mellett található
telkeken végeznének ?

• Miután az Országvédelmi Alapból már biztosítottak forrást többek között stadion építésére is ,
hajlandóak-e egy jóval fontosabb, emberéleteket és természetünket veszélyeztető ügyre i s
elkülöníteni a szükséges összeget?

• Hogyan fordulhat elő , hogy a Fidesz-kormányban a Földm űvelésügyi Minisztériumot olya n
emberek irányítják, akik egy ilyen szintű helyzetet nem hajlandóak, vagy csak nem képese k
kezelni?

• Tervez bárminemű felelősségre vonást a Földművelésügyi Minisztérium vezetőségében, amiért
nem voltak képesek a kialakult helyzetet kezelni ?

Várom megtisztel ő válaszát !

' Budapest, 2016 . december 14 .

o•ú
dr. Szabó Szabolcs

országgyű lési képviselő
(Együtt)
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